



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# الجمعية العامة الـ 139 للاتحاد البرلماني الدولي

والاجتماعات ذات الصلة

جنيف، سويسرا

14-18 تشرين الأول/أكتوبر 2018

CL/203/10(e)-R.1

20 آب/ أغسطس 2018

المجلس الحاكم

البند 10

## تقارير عن الاجتماعات المتخصصة الأخيرة للاتحاد البرلماني الدولي

(هـ) (e) فعالية برلمانية تعقد على هامش المنتدى السياسي الرفيع المستوى

للأمم المتحدة المعني بالتنمية المستدامة (HLPF)

حشد البرلمانات لأهداف التنمية المستدامة

نيويورك، 16 تموز/ يوليو، 2018

ملخص المناقشة

حضرها 84 برلمانياً من 36 وفداً وطنياً.

أدار المناقشة السيناتور لوسيليا كريكسيل من الأرجنتين، وقدم فريق النقاش ثلاثة عروض: السيدة إليزابيث كاييزاس غيريرو، رئيس الجمعية الوطنية في الإكوادور؛ السيدة بترا باير، عضو البرلمان، المجلس الوطني للنمسا؛ والسيد ثيلانغا سوماثيبالا، عضو البرلمان، برلمان سريلانكا.

ورحب رئيس الاتحاد البرلماني الدولي غابرييلا كوفيفاس بارون بالمشاركين في هذا الحدث، مشيرةً إلى أنه تم الاعتراف في خطة عام 2030 بدور البرلمانات الرئيس الرقابي والتشريعي في النهوض بأهداف التنمية المستدامة. وأشارت إلى أنه تم اختيار موضوع الاجتماع، بشأن أنماط الاستهلاك والإنتاج المستدامين، لتسليط الضوء على كيفية استمرار التحدي



المتمثل في فصل النمو الاقتصادي عن الاستدامة البيئية وقد يثبت أنه لا يمكن التغلب عليه ما لم نبدأ في التفكير في نموذج اقتصادي بديل، يركز بشكل أكبر على رفاهية الإنسان.

وأبلغ الرئيس كوفاس كذلك عن نتائج دراسة الاتحاد البرلماني الدولي بشأن المشاركة البرلمانية في المنتدى السياسي الرفيع المستوى والمراجعات الوطنية الطوعية المرافقة لها. ولم يتضمن سوى ثلث التقارير الوطنية المقدمة إلى المنتدى السياسي الرفيع المستوى نوعاً من المدخلات البرلمانية، وأدرج أقل من نصف الوفود الوطنية في المنتدى السياسي الرفيع المستوى نائب واحد على الأقل؛ من الواضح أنه لا يزال هناك الكثير الذي يتعين القيام به لإشراك البرلمانات بشكل كامل في عملية الأمم المتحدة الرئيسية هذه.

وباعتبارها أول مقدمي العروض، أوضحت الرئيس السيدة كاييزاس غيريرو تجربة الإكوادور لإظهار كيف أنه من الممكن حدوث التغيير التدريجي نحو نموذج أكثر استدامة للاستهلاك والإنتاج. وأشارت على وجه الخصوص إلى دستور 2008 الجديد الذي اعترف بالطبيعة كفئة قانونية يحق لها الحفاظ على نفسها. ونتيجة لذلك، فإن حكومة الإكوادور ملتزمة بتبني سياسات تتماشى مع الطبيعة. وأشارت السيدة كاييزاس إلى كيفية قياس التقدم من حيث رفاهية الإنسان أكثر من قياس الناتج المحلي الإجمالي البسيط. ولا يمكن لأي اقتصاد الاعتماد على الاستخراج واستغلال الموارد التي لا تنتهي أبداً، لأن هذا سيؤدي في النهاية إلى تقويض أسس الاقتصاد في العالم الطبيعي. واسترشاداً بفهم التقدم هذا، قامت إكوادور بتفويض مزيد من السلطة من الحكومة المركزية إلى السلطات المحلية التي هي أقرب إلى الناس وبيئتهم. ومن الأمثلة الأخرى على نهجهم الذي يركز على الناس التشريع الجديد الذي يضمن دخل أساسي ومزايا اجتماعية أقوى للعمال المنزليين.

وناقشت السيدة بيترا باير حدود الاقتصاد الأخضر، باعتباره سعي إلى الجميع بين سياسات مثل "3Rs" للحركة البيئية (إعادة الاستخدام، إعادة التدوير، التقليل) مع نموذج النمو الاقتصادي الحالي. وأوضحت أنه بينما من المهم أن يدعم البرلمانيون مجموعة كاملة من سياسات الحفاظ على البيئة، فإن ما هو لازماً للاستدامة الحقيقية - في عالم محدود - هو تحول نموذجي بعيداً عن النزعة الاستهلاكية كطريقة للحياة.

وأشارت السيدة باير كذلك إلى أنه، في غياب أطر تنظيمية وإنفاذ قوية، يمكن بسهولة التحايل على سياسات مثل وضع العلامات الخضراء. وحدّرت من أطر مسؤولية الشركات التي تعتمد على الامتثال الطوعي بدلاً من القواعد الملزمة قانوناً. وفي كل هذا، أشارت السيدة باير إلى أن البلدان المتقدمة تتحمل مسؤولية خاصة في العمل أولاً ومساعدة البلدان النامية في حلول لا تقيدها في النموذج الاقتصادي الحالي غير المستدام. لقد دعت أهداف التنمية



المستدامة إلى تحول معياري جديد يستند إلى حقوق الإنسان والسلام والإنصاف، وهو ما ينبغي أن يوجه سياسات جميع البلدان.

وركزت ملاحظات السيد ثيلا نغا سوماثيبالا على خبرته كرئيس للجنة أهداف التنمية المستدامة التابعة لبرلمان سريلانكا. وأوضح أن هذه الهيئة تم تشكيلها كلجنة دائمة (أعلى مركز في هيكل لجان البرلمان) بحيث تشير على الفور إلى الدور الحيوي لأهداف التنمية المستدامة في جميع أعمال البرلمان. وللجنة دور استشاري قوي في مواجهة اللجان المواضيعية وساعدت في تسليط الضوء على الثغرات وعدم الاتساق في جميع العمليات التشريعية والموازنة. واختتم السيد سوماثيبالا بحث جميع أعضاء البرلمان على الحضور للمساعدة في تعزيز أهداف التنمية المستدامة على مستوى المجتمع، حيث أن مشاركة المواطنين مطلوبة للغاية لبناء الملكية الوطنية وتصميم حلول سياسية فعالة.

### الرسائل والتوصيات الرئيسية

ركز النقاش، الذي يتكون من أربعة عشر مداخلة من المشاركين، على النقاط التالية.

- إن مسألة استدامة نموذج النمو على المدى الطويل هي في الواقع مسألة صعبة لا يمكن تجنبها. على الصعيد العالمي، فإن أنماط الاستهلاك والإنتاج تتجاوز القدرة الاستيعابية للكوكب بأشواط. لدى النموذج "استهلاك مفرط" مدمج فيه. وكخطوة أولى في الاتجاه الصحيح، يجب أن تهدف السياسات إلى تحويل الإنتاج من نموذج خطي (على سبيل المثال، المنتجات ذات عمر افتراضي قصير ويتم التخلص منها عندما لا تكون قابلة للاستخدام) إلى نموذج دائري (على سبيل المثال، يتم تصميم المنتجات للحياة وترقيتها ببساطة وترميمها حسب الحاجة. هذا التغيير وحده يمكن أن يقطع شوطاً طويلاً نحو تحقيق اقتصاد خالٍ من النفايات.
- إن أحد التحديات لتطوير بدائل لنموذج النمو الحالي يتمثل في الافتقار إلى فهم واضح للاقتصاد الأخضر فضلاً عن عدم وجود سياسة توجيهية حول كيفية الانتقال إلى ذلك. ثمة صعوبة أخرى تتمثل في الطابع الانعزالي للسياسات الذي لا يزال منتشر في معظم البرلمانات. وأشار على وجه الخصوص إلى أن مسائل الاستدامة تقتصر على اللجان البيئية، ونادراً ما يُنظر فيها ضمن مجال لجان التجارة والمالية. يوفر الهدف رقم 12/ من أهداف التنمية المستدامة، بشأن أنماط الاستهلاك والإنتاج المستدامين، نقطة انطلاق ضرورية للغاية لتعزيز تماسك السياسات بين الركائز الاقتصادية والاجتماعية والبيئية للتنمية المستدامة.
- من خلال الإشارة إلى تجربة سريلانكا، اقترح بعض المشاركين ضرورة إجراء مراجعة جادة للجان البرلمانية. وفي حين قد لا تكون اللجنة الدائمة الكاملة لأهداف التنمية المستدامة هي الحل الأمثل لجميع البرلمانات، إلا أن



البعض من الهيكل التنسيقي قد يساعد في توجيه التشريعات باستمرار في الاتجاه الصحيح كما هو محدد في الخطط الوطنية لأهداف التنمية المستدامة. في عملهم التشريعي والرقابي، يجب على البرلمانات أن تأخذ بالحسبان الوضع الفعلي لممارسة تنفيذ أهداف التنمية المستدامة في بلدانها. ولهذا الغاية، أشار أحد المشاركين إلى فهرس و لوحة تحكم شبكة حلول التنمية المستدامة (<http://www.sdgindex.org>) كمورد ممتاز للبرلمانات.

- ضرورة الانتقال إلى الاقتصاد الأخضر وسياسات الرفاه ذات الصلة هو إنشاء مقاييس جديدة للتقدم. في حين أن الناتج المحلي الإجمالي، التضخم، أسعار الفائدة والمؤشرات العامة الأخرى لها دور في السياسة الاقتصادية، إلا أنه يجب ألا تستمر في اكتساب الدور المهم. وبدلاً من ذلك، فإن مؤشرات السعادة التي تعكس الرضى الذاتي بالإضافة إلى المقاييس الشاملة الجديدة مثل البصمة البيئية، من بين أمور أخرى، يجب أن تؤدي إلى صنع السياسات وأن تدخل الوعي العام بقدر ما تدل على المؤشرات الاقتصادية التقليدية.

## الاستنتاجات

لخصت الرئيس كويغاس بارون المناقشة في النقاط الثلاث التالية: أولاً، يتحمل كل عضو في البرلمان مسؤولية ضمان أن أهداف التنمية المستدامة تفيدهم جميع الناس، بغض النظر عن الأيديولوجية أو السياسة الشخصية؛ ثانياً، يجب أن تتخطى السياسات كثيراً الحلول التكنوقراطية لتعكس التطلعات والقيم الحقيقية للشعب؛ ثالثاً، يحتاج أعضاء البرلمان إلى العمل أكثر لإضفاء الطابع المؤسسي على أهداف التنمية المستدامة من أجل المساعدة في ضمان نجاحهم في الأعوام الاثني عشر المتبقية حتى عام 2030.





Inter-Parliamentary Union

For democracy. For everyone.

# 139<sup>th</sup> IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS

Geneva, 14-18.10.2018

Governing Council  
Item 10

CL/203/10(e)-R.1  
20 August 2018

## Reports on recent IPU specialized meetings

### (e) **Parliamentary side event at the UN High Level Political Forum on Sustainable Development (HLPF) Mobilizing parliaments for the SDGs**

**New York, 16 July 2018**

#### **Summary of the discussion**

Eighty-four MPs from 36 national delegations were in attendance.

Moderated by Senator Lucila Crexell of Argentina, the panel featured three presenters: Ms. Elizabeth Cabezas Guerrero, President of the National Assembly of Ecuador; Ms. Petra Bayr, MP, National Council of Austria; and Mr. Thilanga Sumathipala, MP, Parliament of Sri Lanka.

The IPU President **Gabriella Cuevas Barron** welcomed participants to the event recalling that parliaments were acknowledged in the 2030 Agenda for their key oversight and legislative role in advancing the SDGs. She noted that the theme of the meeting, on sustainable consumption and production patterns, had been chosen to highlight how the challenge of decoupling economic growth from environmental sustainability continued and may prove insurmountable unless we began to think of an alternative economic model, more centred on human wellbeing.

President Cuevas further reported on the results of the IPU survey on parliamentary engagement in the HLPF and attendant Voluntary National Reviews. Only one third of the national reports presented to the HLPF included some kind of parliamentary input, and less than half of national delegations to the HLPF included at least one MP; clearly, there was still a lot to be done to fully engage parliaments in this major UN process.

As the first presenter, **Speaker Cabezas Guerrero** outlined Ecuador's experience to show how a gradual change toward a more sustainable model of consumption and production was possible. She referred in particular to the new 2008 Constitution that recognized nature as a legal category entitled to the right of self-preservation. As a result, the Government of Ecuador was duty-bound to adopt policies in harmony with nature. Ms. Cabezas noted how progress must be measured in terms of human well-being more than in simple GDP. No economy could rely on never ending extraction and resource exploitation as this would eventually undermine the economy's own foundations in the natural world. Guided by this understanding of progress, Ecuador devolved more authority from the central government to local authorities that were closer to the people and their environment. Another illustration of their people-centred approach was new legislation guaranteeing a basic income and stronger social benefits for domestic workers.

**Ms. Petra Bayer** discussed the limits of the green economy as it sought to marry policies such as the three Rs of the environmental movement (reuse, recycle, reduce) with the current economic growth model. She explained that while it was important that MPs supported the whole panoply of environmental preservation policies, what was needed for true sustainability - in a finite world - was a paradigmatic shift away from consumerism as a way of life.

Ms. Bayer further noted that, absent strong regulatory and enforcement frameworks, policies such as green labelling could easily be circumvented. She cautioned against the frameworks for corporate responsibility that relied on voluntary compliance in lieu of legally binding rules. In all this, Ms. Bayer noted, developed countries had a special responsibility to act first and help developing countries with solutions that would not lock them into the current unsustainable economic model. The SDGs called for a new normative shift based on human rights, peace and equity that should inform the policies of all countries.

**Mr. Thilanga Sumathipala's** remarks focused on his experience as Chair of the Sri Lankan Parliament's SDGs Committee. He explained that that body was constituted as a standing committee (the highest status in the Parliament's committee architecture) so as to immediately signal the critical role of the SDGs in all acts of parliament. The Committee had a strong consultative role vis-à-vis the thematic committees and helped highlight gaps and inconsistencies throughout the legislative and budgetary processes. Mr. Sumanthipala concluded by urging all MPs in attendance to help promote the SDGs at the community level, where citizen engagement was most needed to build national ownership and to design effective policy solutions.

### **Main messages and recommendations**

The debate, consisting of fourteen interventions from the floor, highlighted the following points.

- The question of the long-term sustainability of the growth model is indeed a challenging one that can no longer be avoided. Globally, consumption and production patterns are well beyond the planet's carrying capacity. The model has "excessive consumption" built into it. As a first step in the right direction policies need to aim at shifting production from a linear model (e.g., products have a short lifespan and are disposed when no longer usable) to a circular model (e.g., products are designed for life and simply upgraded and repaired as needed). This change alone can go a long way toward achieving a zero waste economy.

One challenge in developing alternatives to the current growth model is the lack of a clear understanding of the green economy as well as lack of policy guidance on how to transition to it. Another difficulty is policy silos that remain pervasive in most parliaments. In particular, it was pointed out, questions of sustainability are confined to environmental committees and are rarely considered within the realm of trade and finance committees. SDG 12, on sustainable consumption and production patterns, provides a much needed linchpin to strengthen policy coherence between the economic, social and environmental pillars of sustainable development.

- Taking the cue from Sri Lanka's experience, some participants suggested that a serious review of parliamentary committees needed to take place. While a full-fledged standing committee for the SDGs may not be the best solution for all parliaments, some coordinating structure may help to steer legislation consistently in the right direction as defined by national plans for the SDGs. In their legislative and oversight work, parliaments must consider the actual state of play of SDGs implementation in their respective countries. To this effect, one participant referred to the Sustainable Development Solutions Network's Index and Dashboard (<http://www.sdgindex.org/>) as an excellent resource for parliaments.
- Essential to the transition toward the green economy and related well-being policies is the establishment of new metrics of progress. While GDP, inflation and interest rates and other common indexes have a role in economic policy, they should not continue to be paramount. Rather, happiness indicators that reflect subjective satisfaction as well as new cross-cutting metrics such as the ecological footprint, among others, should drive policy-making and enter the public consciousness as much as the traditional economic indicators.

### **Conclusion**

President Cuevas Barron summarized the discussion in the following three points: first, each MP has a responsibility to ensure that the SDGs benefit all people, regardless of personal ideology or politics; second, policies need to go well beyond technocratic solutions to reflect the people's real aspirations and values; third, MPs need to work harder at institutionalizing the SDGs so as to help ensure their success in the remaining twelve years to 2030.